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ABSTRACT

All most of the community structure in the internal that are part of grange community type or gather community type，it unlike to

be metropolis community that have plentifully information resources，And the information society lead to social evolution will exert

an influence social problem：A remote village "Digital Divide"，became to knowledge privation serious，So that aggravate a

matter of increase it between "Digital Divide" drop circumstances the town and village. Now, seldom search in substance a

framework for the community information development. For the above-mentioned reasons so research this topic for discussion. that

pattern by historical documents and this expounded through peer review. How about analyse the causes of success framework for the

community information development. and probe into community information incorrect reasons for the success level，what's kind of

out-of-balance development. Last; research outcome can provide for the community information that development and plain,

especially suggest that development by community, country, city, and government. As well as suggest follow-up research clique.

Research including two major parts. Part one of the community information sense of organization, Make use of researching about

that literature between the information and network. Generalize a conclusion from facts community information definition. And the

five factor that politics and economics are. Such as below with following points: 1. Functional structure. (vision & demand) 2.

Consciousness of community structure. (culture & value) 3. Network content structure. (core & compete) 4. Information science and

technology structure. (manage & strategy) 5. Virtuous circle of the economy structure. (resource & compromise)
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家問卷 依您對社區資訊化發展的過程，以您的專業眼光和認知，您覺得社區在發展資訊化的過程當中，假設共分成 願景、需求、文化

、價值、策略、管理、設計、建構、探勘、應用，上述十項當中，您認為依社區發展資訊化時其關聯性，若需排名您將如何排列先後順

序？為什麼？ (A)願景:代表內涵:社區未來發展藍圖，勾勒與所有居民間的共同目標。 (B)需求:代表內涵:居民依願景藍圖，據以提出之生

活機能需要。 (C)文化:代表內涵:透過居民溝通互動與共同參與，所產生的人文社會意義共識。 (D)價值:代表內涵:經由居民共識凝聚後，

所產生價值觀念和生活方式。 (E)策略:代表內涵:以人為主體及全方位市場環境考量，評估而出的創新性科技構思。 (F)管理:代表內涵:社

區、科技、人之間的關係維護管理。 (G)設計:代表內涵:透過資訊系統所建構出來的內部資訊平台和機制。 (H)建構:代表內涵:經由系統平

台與機制運作，所產生對外界的競爭優勢。 (I)探勘:代表內涵:社區經營上可用的資源挖掘。 (J)應用:代表內涵:社區經濟規模層面上，其內

外環境經營因素之整合應用。 問題一、 請填入您認為的順序:在相對應欄位中填入數字1、2⋯10。 項目 A B C D E F G H I J 排名 假設

您所填入的數目字，並非依 (1.2.3.4.5...10) 順序排列，請於下一頁說明原因。 感謝您撥冗參與有關社區資訊化發展架構的研究 大葉大學

資訊管理研究所 研究生:李兆玄 指導教授:林清同博士 敬上


